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سرکنسول ایران در کربلا  اعلام کرد
3 سال زندان برای ورود 
غیرقانونی زائران به عراق

سرکنس��ول ایران در کربلا ب��ا بیان اینکه 
داش��تن مدارک قانونی اعم از وی��زا، گذرنامه 
و مه��ر ورود و خ��روج ب��رای زائ��ران اربعین 
الزامی اس��ت، گفت: ورود به خاک عراق بدون 
وی��زا یا بدون ثبت مه��ر ورود به عن��وان ورود 
 غیرقانونی تلقی ش��ده و حداقل 3 سال زندانی 

در پی دارد.
میرمسعود حسینیان در گفت وگو با تسنیم، 
درب��اره آخرین تدابی��ر و اقدامات انجام ش��ده 
برای ایام اربعین حس��ینی)ع( امسال و آخرین 
توصیه های ویژه ب��ه زائران اربعین، اظهار کرد: 
ب��ا توجه به حساس��یت دولت ع��راق، ورود به 
خاک این کش��ور بدون ویزا یا بدون ثبت مهر 
ورود به عنوان ورود غیرقانونی تلقی می ش��ود و 
حداقل 3 سال زندانی در پی دارد، پس معطلی 
چندساعته پشت مرز بهتر از چند سال زندانی 

یا چندین ماه معطلی است.
حس��ینیان تأکید کرد: زائران پس از ورود 
به خ��اک عراق از عکاس��ی نقاط حس��اس و 
س��یطره ها خودداری کنند و حتما مقررات و 

دستورالعمل ها رعایت شود.

رئیس کمیسیون آموزش مجلس:
تنوع مدارس با عدالت آموزشی 

سازگار نیست

 رئیس کمیس��یون آموزش مجلس گفت:
۱۷ نوع مدرس��ه در کش��ورمان داریم که این 
تنوع با عدالت آموزش��ی س��ازگار نیس��ت و 
ب��رای اص��لاح آن باید برنامه ری��زی کنیم. به 
گ��زارش فارس، در حاش��یه اج��لاس دوم از 
دوازدهمین کنگره اتحادیه انجمن های اسلامی 
دانش آم��وزان، محمدمه��دی زاهدی، رئیس 
کمیس��یون آموزش مجلس، اظهار داش��ت: 
ش��ورایعالی انقلاب فرهنگی نقش مؤثری در 
بسیاری از سیاست گذاری های فرهنگی کشور 
داشته است و 5 سال روی نقشه جامع علمی 
کشور کار شد که اجرای آن باید مطالبه شود. 
رئیس کمیس��یون آموزش مجل��س با بیان 
اینکه شورای عالی انقلاب فرهنگی نتوانسته 
است بخوبی انتظارات را جامه عمل بپوشاند، 
گفت: در کشور هنوز نتوانسته ایم بین نهادهای 
فرهنگی هماهنگی ایج��اد کنیم. وی درباره 
ایرادات مطرح شده درباره سند تحول بنیادین 
اظهار داشت: این سند براساس قرآن و سنت 
نوشته ش��ده و قرار اس��ت دانش آموزان را به 
حیات طیبه برساند و ربطی به مبانی تربیتی 
غربی ندارد. وی درباره ایراد مطرح شده درباره 
سرپرستی غیرقانونی در دانشگاه فرهنگیان، 
گفت: ما هم به وضعیت دانش��گاه فرهنگیان 
معترضیم و امیدواریم وزیر جدید شرایط این 

دانشگاه را تغییر دهد.

راه اندازی مرکز کنترل سفرهای 
برون استانی دانش آموزان

 مرک��ز اطلاع رس��انی و رواب��ط عمومی 
وزارت آموزش وپ��رورش از راه ان��دازی مرکز 
کنترل سفرهای برون اس��تانی دانش آموزان 
با ه��دف تامین ایمنی اردوه��ا از  امروز 22 
مهرماه در سازمان دانش آموزی خبر داد. به 
گزارش »وطن امروز«، در اطلاعیه آموزش و 
پرورش آمده است: این مرکز با همکاری تمام 
تش��کل های دانش آموزی و همه واحدهای 
حوزه س��تادی در زمینه س��فرها و اردوهای 
دانش آموزی در سازمان دانش آموزی تشکیل 
و س��فرهای برون اس��تانی را از ابتدای سفر، 
نظارت و کنترل می کن��د. علاوه بر این، این 
مرکز مجاز اس��ت که اگ��ر در هر لحظه و به 
هر دلیلی ایمنی سفر با کمترین مخاطره ای 
مواجهه ش��ود نسبت به صدور دستور توقف 
کاروان و رف��ع مخاطرات اقدام و درباره ادامه 
یا توقف سفرتصمیم گیری کند. گفتنی است، 
در مراحل بعدی تمام اردوهای دانش آموزی 
تحت پوشش این س��امانه قرار می گیرد و از 
طریق کانال های ارتباطی اطلاعات این اردوها 

قابل رؤیت و پیگیری است.

مرحله دیگری از طرح برخورد با قاچاقچیان 
کلید خورد

 پاکسازی »شوش« و »مولوی« 
از معتادان و خرده فروشان

رئیس پلی��س پایتخت از اج��رای مرحله 
دیگ��ری از ط��رح برخ��ورد ب��ا قاچاقچیان و 
خرده فروش��ان موادمخدر در منطقه ش��وش 
 و مول��وی خب��ر داد و گف��ت: در ای��ن ط��رح
۸2۰ معتاد خیابانی ساماندهی، 255خرده فروش 
دستگیر و 3 باند بزرگ قاچاق موادمخدر منهدم 
شدند. به گزارش تسنیم، سردار حسین رحیمی 
در حاش��یه طرح دس��تگیری خرده فروشان و 
قاچاقچیان موادمخدر و س��اماندهی معتادان 
در منطق��ه ش��وش و مولوی اظهار ک��رد: در 
این مرحل��ه از طرح برخورد ب��ا قاچاقچیان و 
خرده فروشان مواد مخدر که از سه شنبه شب در 
محدوده شوش، مولوی و منطقه ۱2 شهر تهران 
ب��ه اجرا درآمد، همکاران ما در پلیس مبارزه با 
موادمخدر موفق ش��دند 3 باند بزرگ و مطرح 
موادمخدر را مورد ضربه خود قرار دهند. رئیس 
 پلیس پایتخت با بی��ان اینکه در این عملیات
 ۸ نفر از اعضای این باندها دس��تگیر ش��دند، 
افزود: ماموران پلیس موفق شدند ضمن انهدام 
این باند، بیش از ۸۷۰ کیلوگرم انواع موامخدر 
را که متاسفانه بیشترین آن از نوع ماده مخدر 
»هروئین« بود، کشف و ضبط کنند. وی ادامه 
داد: همچنی��ن در راس��تای اجرای این مرحله 
 از ط��رح برخورد با خرده فروش��ان موادمخدر،
255 خرده فروش که حلقه رابط بین قاچاقچیان 
موادمخدر و معتادان بودند شناسایی و دستگیر 
 ش��دند. رحیم��ی با اع��لام خبر جم��ع آوری

۸2۰ معت��اد خیابان��ی و متجاهر ب��ه منظور 
س��اماندهی این افراد در پاس��خ ب��ه انتقادات 
خبرن��گاران درب��اره چرایی پ��ای کار نیامدن 
دس��تگاه های مس��ؤول دیگر و رها شدن این 
معتادان پس از تحویل به مراکز نگهداری گفت: 
وظیفه پلی��س و نیروی انتظام��ی جمع آوری 
و تحوی��ل معتادان به مراکز بازپروری اس��ت و 
امیدواریم عزیزان بهزیستی و وزارت بهداشت به 

صورت جدی تر به این مسائل رسیدگی کنند.

 ضرب و شتم یک روحانی 
عامل امر به معروف در گیلان

مرکز معاونت اجتماعی پلیس گیلان اعلام 
ک��رد: یک روحان��ی عامل امر به مع��روف در 
استان مورد ضرب و شتم قرار گرفت. سرهنگ 
خیرخواه افزود: این طلبه به 2 جوان در یکی از 
خیابان های رشت که اقدام به پخش موسیقی 
غیرمج��از با صدای بلند کرده بودند تذکر داده 
بود که با برخورد فیزیکی و فحاشی آنها روبه رو 
ش��د. فرمانده انتظامی گی��لان گفت:  عاملان 
حمله به این روحانی شناسایی و احضار شده اند 

و این پرونده در دست بررسی است.

تعیین تکلیف »نوسازی تاکسی های 
فرسوده« در هفته آینده

سرپرس��ت اتحادیه تاکسیرانی شهری کشور با 
اشاره به توقف یک ماهه طرح نوسازی تاکسی های 
فرسوده، گفت: مقرر ش��د طی جلسه ای در هفته 
آت��ی با حضور کمرگ، س��ازمان  مدیریت و برنامه 
و ایران خ��ودرو بودجه تخصیص یافته به حس��اب 
شرکت خودروساز به منظور صدور پیش فاکتورها 
واریز ش��ود. مرتضی ضامنی در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: در طرح نوس��ازی تاکسی های فرسوده 
که از بهمن ماه س��ال ۱394 به اجرا در آمده، مبلغ 
2۰۰ میلیون ریال تسهیلات ارزانقیمت به مالکین 
تاکسی های فرسوده و مبلغ 5۰ میلیون ریال معادل 
ارزش ریالی 2 گواهی اس��قاط توس��ط گمرک به 
حساب خودروساز پرداخت می شود. همچنین مبلغ 
5 میلیون ریال هم بابت لاشه خودرو به عنوان آورده 
مالک تاکسی فرسوده لحاظ و به عبارتی جمع آن 
25 میلیون و 5۰۰ هزار تومان می ش��ود که مابقی 
وجه را مالک تاکسی فرسوده پرداخت می کند که 
در نهایت ب��ه تحویل و جایگزینی خودروی جدید 
منجر خواهد شد. وی ادامه داد: این طرح نوسازی 
تاکسی های فرسوده به صورت طرح »کلید به کلید« 
اجرا می شود، یعنی مالک تاکسی فرسوده تا زمان 
تحویل خودروی جایگزین، خودروی فرس��وده اش 
را در اختی��ار دارد و فعالیت��ش را انجام می دهد و 
به محض تحویل خودرو، در یک پروسه 4-3 روزه 
خودروی جایگزین به مالک تحویل داده می شود. در 
حقیقت این نخستین باری است که طرح »کلید به 

کلید« در طرح های نوسازی اجرا می شود.

نبض جامعه

گ�روه اجتماع�ی: چند س��ال پیش 
بی کفایتی حکام آل س��عود سرزمین 
منا را به قربانگاه حاجیان تبدیل کرد، 
از آن زمان چشم 4۷5 خانواده شهید 
این فاجعه به اقدامات دولت و دستگاه 
دیپلماسی دوخته شده که چه شیوه 
و روشی را برای احقاق حقوق شهدا به 

کار می گیرند.
هر چند از سالی که فاجعه در آن 
اتفاق افتاد تا امروز، تمام ایران یکصدا 
مطالبه گر خون شهدای منا است اما 
ص��دای تظلم خواه��ی قربانیان عید 
قربان و حوادث حج س��ال گذشته از 
زبان معدود چهره های  سرشناس��ی 
به گوش می رسد که ضمن تسلط به 
موضوعات حقوقی مصرانه پیگیرند تا 

فاجعه منا به فراموشی سپرده نشود.
فرش��ته روح افزا ک��ه در کارنامه 
فعالیت ه��ای فرهنگ��ی و اجتماعی 
خ��ود،  معاونت ش��ورای فرهنگی- 

اجتماعی زن��ان را عهده دار ب��وده از جمله افرادی 
اس��ت که س��عی دارد با تش��کیل انجمن خانواده 
ش��هدای مکه و منا مطالبات خانواده این شهدا را 
به گوش مدیران دولتی برس��اند. وی که در حادثه 
سقوط جرثقیل در مکه همسر خود را از دست داده 
است در گفت وگو با »وطن امروز« ضمن انتقاد از بر 
زمین ماندن مطالبات این افراد و روند کند پیگیری 
حقوقی فاجعه منا در دولت و دستگاه دیپلماسی، 
ناگفته هایی از کارش��کنی ها و برنامه هایی را عنوان 
کرد که مانع به سرانجام رسیدن پرونده حوادث حج 

تا امروز شده است.
***

  خانم روح افزا! انجمن خانواده های شهدای مکه و 
منا با چه هدفی تشکیل شد و ضرورت تشکیل این 

انجمن چه بود؟
4۷5 خانواده در حادثه منا داغدار شده بودند که 
محل سکونت همگی آنها تهران نبود. بنابراین برای 
انجام پیگیری های حقوقی و موضوعات دیگر لازم 
بود یکدست و یکصدا شویم و برای انعکاس مطالبات 
خود هماهنگ باشیم، بر این اساس انجمن خانواده 

ش��هدای مکه و منا را تشکیل 
دادی��م تا با س��ازوکار جدی و 
سازمان یافته مطالبات خود را 

پیگیری کنیم.
  در ح�ال حاض�ر وضعی�ت 
انجمن خانواده ش�هدای مکه 
و من�ا چگونه اس�ت، آیا روند 
قانون�ی ثبت آن به س�رانجام 

رسیده است؟ 
همزمان با وقوع حوادث گوناگون در موسم حج 
و شهادت 4۷5 نفر در منا، مراحل ابتدایی تشکیل 
انجمن را آغاز کردیم اما متاسفانه انجمن هنوز به 
صورت رس��می تشکیل نشده و موانعی وجود دارد 
که باعث تاخیر در ثبت رس��می این انجمن شده 
اس��ت؛ مراحل اداری و بروکراس��ی های موجود در 
وزارت کش��ور ثبت انجمن خانواده شهدای مکه و 
منا را با چالش مواجه کرده است. البته در کنار این 
مشکل، برخی موانع دیگر مانند اختلاف دیدگاه در 
خانواده شهدای مکه و منا هم مزید بر علت شده و 
روند تشکیل قانونی و رسمی این انجمن را با تاخیر 
همراه کرده است. متاسفانه با ثبت آن موافقت نشده 

و در قالب یک گروه تلگرامی خلاصه شد.
  برای ثبت رسمی انجمن خانواده شهدای مکه و 
منا چه مشکلی به عنوان بهانه اصلی از سوی وزارت 

کشور اعلام شده است؟
به هر حال ثبت انجمن ها زمانبر اس��ت و ثبت 
انجم��ن خانواده ش��هدای مکه و منا ه��م درگیر 
بروکراسی اداری و شاید مشکلات دیگری شده که 
در مجموع مانع ثبت انجمن شده است اما با وجود 
اینکه انجمن خانواده شهدای مکه و منا هنوز به طور 
رسمی ثبت نشده است اما جلسات مختلفی برگزار 

شده و پیگیری هایی را هم انجام داده ایم.
  گروه خانواده شهدای مکه و منا دارای چند عضو 

است و مهم ترین مطالبه این خانواده ها چیست؟
در حدود 9۰ درصد خانواده های ش��هدای مکه 
و من��ا در این انجمن عضو هس��تند، در این میان 
25۰خان��واده عضو این انجمن به طور مرتب با هم 
در ارتباط هستند. این خانواده ها با تشکیل این گروه 

خواستار این هستند که بحث های حقوقی فاجعه 
منا و بی لیاقتی آل س��عود پیگیری و مقصر اصلی 

مشخص شود.
  با توجه به گذشت چند سال از فاجعه منا عملکرد 
دستگاه دیپلماسی را برای احقاق حقوق قربانیان 

این حادثه چطور ارزیابی می کنید؟
متاس��فانه دس��تگاه دیپلماس��ی در این مدت 
نه تنه��ا قدم از قدم بر نداش��ت بلکه موانعی را هم 
در مس��یر احقاق حقوق قربانیان مکه و منا ایجاد 
کرد. به هر حال آنها از دیدگاه دیپلماسی به ماجرا 
نگاه می کنند و مرتب با تذکراتی روبه رو هستیم که 
نباید با عربستان سعودی چالش داشته باشیم. یا 
اینکه مسائل با عربس��تان نباید به صورتی مطرح 
شود که باعث ایجاد تنش شود. به هر حال دیدگاه 
دیپلماسی آنها دوری از تنش سیاسی است اما اگر 
عملکرد آنها را طی سال های گذشته درباره فاجعه 
منا بررسی کنیم می بینیم هیچ دغدغه ای برای این 
موضوع ندارند. پرواضح است که لازمه احقاق یک 
حق تنش سیاسی نیست. وزارت امور خارجه اقدام 
قابل توجهی انجام نداده است. دستگاه دیپلماسی 
به نظر من ضعیف عمل کرده 
و نه تنها نتوانس��ته برای طرح 
مطالبات خانواده قربانیان وارد 
عمل ش��ود بلکه در دلجویی 
از آنها ه��م موفق عمل نکرده 
است. افرادی در حج سال های 
گذشته و سال 66 مانند شهید 
حاتم��ی، ش��هید رکن آبادی، 
فولادگ��ر، اخوان و حس��ینی 
قربانی شدند که سرمایه های کشور بودند؛ جبران 

چنین خسارتی امکانپذیر نیست.
  با وجود چنین ادله روش�نی چرا باید با گذشت 
2 س�ال از فاجعه منا مطالبات خانواده شهدای این 

حادثه همچنان بر زمین بماند؟
در مقصر بودن عربستان سعوی از نظر بی لیاقتی 
هیچ کس نمی تواند ش��ک کند اما چرا دس��تگاه 
دیپلماس��ی کش��ور ما نمی خواهد ای��ن را قبول 
کن��د یا اینکه چرا ما باید کش��ته بدهیم و باج هم 
بدهی��م و حتی آنه��ا بیایند و خس��ارات وارده به 
ساختمان های ش��ان را برآورد کنند ولی ما نتوانیم 
برویم و حتی یک س��وال از آنها بپرسیم؟ در کنار 
آن عربس��تان، م��ا را محکوم کن��د و مطالبه گری 
داشته باشد برای ما قابل درک نیست. باید مقابل 
آنه��ا ایس��تاد و با اقتدار پاس��خ آنه��ا را داد مانند 
آنچه رهبری برای بازگش��ت اجس��اد شهدا انجام 

دادند. نباید بهانه هایی مانند کمبود امکانات را 
بپذیریم، من به بسیاری از کشورهای اروپایی 

س��فر کرده ام، وضعیت انگلستان از نظر 
دوربین ه��ای امنیت��ی زبانزد اس��ت اما 
باید گفت به هیچ وجه قابل مقایسه با 
عربستان نیست؛ در کشوری که همه 
چیز به صورت آنلاین رصد می شود 
نه تنها حوادثی مانند فاجعه منا قابل 
پیش بینی اس��ت بلکه امدادرسانی 
پ��س از حادثه هم بای��د قوی تر از 
این شیوه باشد. در فیلمی که روز 
۱۷ شهریور فرستاده بودند درهای 
خروجی و ورودی مسجدالحرام 

را یکی کرده اند و جمعیت زیاد اس��ت. بسیاری از 
زوار از جمله شهید حاتمی حادثه منا را پیش بینی 
کرده بودند اما متاسفانه در این دولت شاهد پیگیری 

چنین مواردی نیستیم.
  عملک�رد س�ازمان ح�ج و زی�ارت را در زمینه 

پیگیری فاجعه منا چطور ارزیابی می کنید؟
س��ازمان حج و زیارت ظاهراً پیگیری های خود 
را انج��ام داد. البت��ه برخی تناقض ه��ا در گفته ها 
وجود دارد. ابتدا عنوان کردند با عربستان به تعامل 
می رسیم و نگران نباشید اما بعد گفتند ویزا به تیم 
مذاکره کننده ندادند. یعنی عربستان آنطور که توقع 
داشتند تحویل شان نگرفت. حج امسال برگزار شد 
باز هم خبری نشد تا اینکه ما در یک خبر خواندیم 
که حتی موسس��ه بن لادن هم در دادگاه یکطرفه 

عربستان تبرئه شده است.
س��ازمان حج و زیارت امس��ال اعلام کرد از هر 
خان��واده 2 نفر را به ح��ج می برند بعد با ما تماس 
گرفتند و گفتند بین ۱5 تا 2۰ میلیون به حساب 
س��ازمان حج و زیارت بریزی��د؛ اینکه خب یعنی 
همان حج آزاد که می شد بدون اعلام این سازمان 

هم رف��ت، در حالی که همه 
فکر می کردند س��ازمان حج 
و زی��ارت خانواده ه��ا را بدون 
هزینه می برد. یک شهرستانی 
که سرپرست خانواده اش را از 
 دس��ت داده چگونه می تواند

3۰ یا 4۰ میلیون تهیه کند تا 
به حج برود؟

  ب�ا توجه به ای�ن موضوعی 
که مطرح کردید، در حال حاضر کار در دس�ت چه 
کسانی است و خط مشی ها در این باره از کجا تعیین 

می شود؟
برنامه ریزی ها در ای��ن باره باید از طرف دولت و 
وزارت ارشاد انجام  شود که عملکرد آنها هم چندان 
که باید کارآمد نیس��ت. وزیر ارش��اد س��ابق درباره 
کالبدش��کافی یکی از قربانیان در مصاحبه ای اعلام 
کرده خارج کردن امعا و احش��ای ب��دن یک اقدام 

روتین است اما باید پرسید چرا درباره 
بقیه شهدا این کار انجام نشده است. 
چرا فقط پیکر شهید رکن آبادی به این 
ش��یوه تحویل داده شده است. زمانی 
که پیکر ش��هید رکن آبادی را تحویل 
گرفتند آثار کالبدشکافی روی سینه و 
س��ر معلوم بود پس از آن هم یک بار 
دیگ��ر به بهانه میکروب زدایی این کار 

را انجام دادند.
  پ�س از وق�وع فاجعه من�ا تصاویر 
منظ�ور  ب�ه  حج�اج  فیلم ه�ای  و 
مستندس�ازی ش�کایات جمع آوری 
ش�د؛ چرا با وجود این تصاویر پرونده 

حوادث حج راه به جایی نبرد؟
دولت دغدغه پیگیری این موضوع 
را ن��دارد، در ح��ال حاض��ر تصاویر و 
همچنی��ن ش��اهدانی وج��ود دارند 
که برخ��ی موارد مش��کوک را روایت 
می کنند. چرا دس��تگاه های کش��ور 
م��ا روی ای��ن موضوع��ات حس��اس 
نمی شوند؟ متاسفانه هیچ کدام از دستگاه های دولتی 

به صورت جدی پای کار نیستند.
  انتقاد اصلی خانواده ش�هدای منا درباره چیست 
و چ�ه موضوعی بی�ش از هر چیز دیگر ب�رای آنها 

نگران کننده است؟
رفتار متناقض و دوگانه دولت در برخورد با این 
خانواده ها در مقایس��ه با مواردی که در کشور پیش 
می آید داغ خانواده ها را بیشتر کرده است. به عنوان 
نمون��ه معاونت امور زنان ریاس��ت جمهوری که در 
برابر زنانی که سرپرس��ت خود را در این حوادث از 
دس��ت داده اند مسؤولیت دارد، کمترین توجهی به 
ای��ن خانواده ها ندارد اما در مقابل هنگام آزادی یک 
زندانی سیاسی برای دیدار با وی پیشقدم است. من 
از این موضوع گله مندم. عملکرد دولت در این زمینه 
ضعیف اس��ت. چرا یک بار وزیر ارشاد یا وزارت امور 
خارجه این خانواده ه��ا را جمع نمی کند و توضیح 
نمی دهد تا به حال چ��ه اقداماتی در این باره انجام 

شده است؟
  خانواده ش�هدای من�ا از چه طریقی مش�کلات 
حقوقی خود را پیگیری می کنند و چه راهکار قانونی 
ب�رای دریاف�ت دی�ه در پیش 

گرفته اند؟
خانواده ه��ای این اف��راد از 
طری��ق س��ازمان حج اق��دام و 
وکالتنامه ای تنظیم کرده و به 
آنها داده اند تا پیگیری مراحل 
گوناگون کار انجام شود. تاکنون 
هیچ اقدامی نش��ده اس��ت اما 
مطالبه اصلی خانواده ها موضوع 
دیه نیست بلکه محکومیت عربستان در این جنایت 
اولویت اول است. اگر موضوع دیه هم مطرح می شود 
ب��ه دلیل محکوم کردن عربس��تان اس��ت. چنانچه 
آل سعود بپذیرید که دیه قربانیان را پرداخت کند به 
این معنی است که کوتاهی خود را قبول کرده و به 
مقصر بودنش اعتراف کرده است. ما به دنبال محکوم 
کردن عربس��تان هستیم. قرار نیست که سعودی ها 
آدم بکشند و کسی چیزی نگوید. اگر در کشور ما یک 
راننده به کسی آسیب بزند چه رفتاری با وی داریم؟ 
در کشورهای اروپایی که سختگیرانه تر است، حتی 
برای گربه ها و حیوانات هم باید پاسخگو بود. هزاران 
نفر در عربستان کشته شده اند اما باید ساکت بنشینم. 
  با توجه به ش�رایط موج�ود و نحوه پیگیری ها تا 
چه اندازه احتمال پرداخت دیه از س�وی سعودی ها 

وجود دارد؟
درباره پرداخت دی��ه مطمئنم هیچگاه این اتفاق 
نخواهد افتاد، چرا که پرداخت دیه مساوی است با اعلام 
محکومیت عربستان بنابراین سعودی ها هرگز دیه را 
پرداخت نمی کنند. در حادثه سرنگونی هواپیمای ایران 
به دست آمریکایی ها زمانی محکومیت آمریکا به اثبات 
رسید که قبول کرد دیه قربانیان را پرداخت کند. در 
مجموع باید گفت سعودی ها زیر بار پرداخت دیه 
نخواهن��د رفت اما ما از هر راهی برای محکومیت 
عربستان وارد عمل می شویم که یکی از این راه ها 
مطالبه دیه است.  خانواده تک تک 4۷5 شهید 
می توانند ش��کایت کنند. من خب��ر دارم که 
برخی قربانیان منا از کشورهای دیگر شکایت 
کرده و کار را به نتیجه رسانده اند، در حالی 

که تنها ۱9 شهید داشتند.

عضو انجمن خانواده های شهدای مکه و منا در گفت وگو با »وطن امروز«:

دغدغه پیگیری ندارند!
روح افزا: از خانواده شهدای منا برای اعزام به حج امسال، 15 تا 20میلیون تومان خواستند!

آژیر

آوای شهر

سازمان حج و زیارت امسال اعلام کرد 
از هر خانواده 2 نفر را به حج می برند 
 بعد با ما تماس گرفتند و گفتند بین 
15 تا 20 میلیون به حس�اب سازمان 
حج و زیارت بریزید؛ اینکه خب یعنی 
همان حج آزاد که می شد بدون اعلام 

این سازمان هم رفت

رفتار متناقض و دوگانه دولت در برخورد 
با این خانواده ها در مقایسه با مواردی که 
در کش�ور پیش می آید داغ خانواده ها را 
بیشتر کرده است. عملکرد دولت در این 
زمینه ضعیف اس�ت. چرا یک ب�ار وزیر 
ارشاد یا وزارت امور خارجه این خانواده ها 

را جمع نمی کند و توضیح نمی دهد؟
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مدی��ر کل  گ�روه اجتماع�ی: 
امور غذایی، آرایش��ی و بهداشتی 
سازمان غذا و دارو بر جدیت این سازمان در زمینه 
سلامت برنج های مصرفی به عنوان قوت غالب مردم، 
تاکید کرد و از تعلیق پروانه واردات برنج تایلندی به 
منظور بررسی کمی و کیفی این محصول خبر داد. 
به گزارش ایس��نا، دکتر بهروز جنت در آستانه روز 
جهانی غذا گفت: برنامه ارتقای ایمنی و س��لامت 
برنج با طرح شناسنامه دار کردن برنج های وارداتی 

و تولید داخل و تدوین دستورالعمل اجرایی نحوه 
برخورد و فراخوان محصول برنج نامنطبق از سطح 
عرضه، به پیش��رفت های خوبی رسید. ضمن آنکه 
در راستای تضمین کیفیت و سلامت بیشتر برنج 
وارداتی، در آزمون های کنترل کیفیت، میزان حد 
مجاز فلزات سنگین 2۰ درصد کاهش یافته و حد 

مجاز سرب و آرسنیک به حداکثر ۱2۰ppb و حد 
مجاز کادمیوم به حداکثر 4۸ppb تقلیل یافت و 
ای��ن حدود مجاز مبنای صدور مجوز ورود برنج به 
کشور شد. جدیت سازمان غذا و دارو درباره برنج به 
عنوان قوت غالب مردم کشورمان تا آنجا پیش رفت 
که حتی در روزهای اخیر به منظور بررسی کمی و 

کیفی برنج تایلندی پروانه های وارداتی این نوع برنج 
را تا اطلاع ثانوی به تعلیق درآوردیم. جنت درباره 
خمیر مرغ نیز گفت: با پیگیری ه��ای موارد عدم 
انطباق موجود و اطمینان س��نجی از گوشت های 
جداس��ازی شده با روش مکانیکی یا همان خمیر 
مرغ در فرآورده های گوشتی، برنامه ارتقای ایمنی 
و س��لامت فرآورده های پروتئینی رق��م خورد تا 
خی��ال مصرف کنندگان تا حد زیادی از س��لامت 

فرآورده های گوشتی راحت شود.

مدیرکل امور غذایی سازمان غذا و دارو اعلام کردسلامت

تعلیق پروانه واردات برنج تایلندی


